
















Temasak: A klage psykologer 

Cecilia Dinardi 
Driftsansvarlig, 
Unge DUER (De 
Unges Egen 
Rettighetsbase) 

Jeg arbeider stort 
sett med unge mennesker, og 
opplever at det for mange av dem 
kan vrere problematisk a klage pa 
eller bytte psykolog. Det er sa godt 
som ingen opplysning og veiledning 
for unge mennesker om bytte av 
psykolog. Men viktigst: Deter ingen 
informasjon for unge nar det kan 
vrere grunnertil a klage, og ingen vei
ledning i hvordan de kan gj0re dette. 

Mange unge vii, bade pa grunn av 
alder og vanskelige faser i livet, ha 
problemer med a forsta.hva som er 
galt, hvis for eksempel en psykolog 
skulle bryte sine yrkesetiske gren
ser. Deter derfor viktig a l0fte frem 
informasjon om dette, og gj0re det 
tilgjengelig for unge mennesker. 

Slik deter na, lar mange vrere 
a klage. Dette er ille, fordi mange 
ender ogsa opp med •a gi opp• psy
kologer ogden viktige hjelpen de 
kan gi ved for eksempel terapi. Jeg 
h0rer dessverre altfor ofte ungdom
mer si at de ikke har noen tro pa 
psykologer. 

Ankeutvalget ser at psykologer av og til 
blander rollene sine, men det er ikke sik
kert det bare er psykologens feil, det kan 
vrere reglene og systemene som bli ty
deligere og bedre, undrer Hassel. 

Hun er opptatt av bygge sterke fag
milj0er for bedre kvalitetssikre sak
kyndighetsarbeidet, og hun er kritisk 
til at psykologer tar seg mange sak
kyndig-oppdrag og sitter alene med rap
portene sine. 

- I noen milj0er, for eksempel i Bergen, 
Ieser psykologene hverandres rapporter, og 
kornmer med underveis. Dette er vel
dig verdifullt. 

- Har psykologer darlig etikk? 
- Jeg tror at psykologer generelt har 

god etikk, og jeg mener det er en stadig 
0kt bevissthet r undt d isse sp0rsmalene. 
Men i saker vi bar vurdert i Ankeutval
get, ser vi darlig ut0velse av psykologar
beidet. Og deter et problem nar vi kon
kluderer med brudd, at ikke psykologen 
anerkjenner Fagetisk og til og med 
reagerer med a bruke jurist for a skrive 
sin anke. 

Og det er hapl0st nar en tilbakemel
ding om brudd, som egentlig er ment 
som en veiledning for a bli bedre, ender 
som en sak der psykologen nekter 
ta Ankeutvalgets vedtak, mener Hassel. 

Leder i Ankeutvalget for fagetiske 
klagesaker understreker at hun mener 
Fagetisk rad jobber svrert seri0st . Det er 
sammensetningen nar det gjelder sak
kyndigerfaring, hun er kritisk til, og det
te er det f0rst og fremst valgkomiteen 

landsm0tet som bar ansvaret for, me
ner hun. 

- I noen av radets vedtak mener jeg se 
konsekvenser av denne mangelen sak
kyndigerfaring, men jeg understreker at 
Ankeutvalget kun ser U av Fagetisk 
vedtak, sier Karen Hassel. 

Utfordringer 
Hvilke utfordringer for Psykologfore
ningen ser Ieder Gisken Holst i Fage
tisk rad? 
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- Hovedutfordringen i dag er helt klart 
saksbehandli ngskapasitet. Det rna vur
deres om Fagetisk skal utvides med 
en eller to personer, samt at det settes av 
noe mer tid pa m0tene hvor sakene blir 
behandlet. En god sekretrerfunksjon er 

viktig, det er mye f0lge opp, med 
brev fram og tilbake, tidsfrister og pur
ringer. Jeg skulle 0nsket at vi kunne 
batt tid til a !age gode oversikter og statis
tikk til enhver t id. 

I tillegg oppfordrer Gisken Holst Psy
kologforeningen til a se spesielt sak
kyndigfeltet. Deter en krevende jobb 
vrere sakkyndig, og det er viktig at psy
kologen gj0r en god vurdering, understre
ker hun. 

- Hva er de typiske klagesakene? 
- Jeg har ikke n0yaktig statistikk pa 

det, men jeg mener at bortimot halvpar
ten av sakene handler om psykologer som 
har gjort en sakkyndigvurdering. Hoved
vekten gjelder samvrersrett i barneforde
lingsaker, og noen saker handler om om
sorgsovertakelse. 

Det klages ofte pa faktiske feil 
i en sakkyndigrapport, og at psykologen 
skal ha tatt stilling og parti for en av par
tene. Og det klages pa valg av komparen
ter og metode ellers. Lederen i Fagetisk 
er kritisk til at noen ser ut bruke kla
gemuligheten som brekkstang inn i den 
rettslige prosessen. 

Noen av klagesakene er innenfor ar
beids- og organisasjonspsykologi, pa fel
tet arbeidsmilj0kartlegging, der enkelt
personer kan f0le seg utbengt. Noen 
saker gjelder pasienter som klager be
handlere. 

- Men det er frerre saker om akkurat 
dette enn man skulle tro, sier Holst. 

- Hvor mange har mistet autorisasjonen 
pa grunn av en klage fra dere? 

- Det har jeg ikke oversikt over, det 
er det Helsetilsynet som avgj0r. Jeg vet 
ikke om vi far den informasjonen. Jeg 
tviler pa at det er sa mange. Det er ikke 
mange saker vi har som vi finner grunn
lag for a melde til Helsetilsynet, men vi 
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har i noen tilfeller meldt saker videre til 
tilsynet. 

Sakkyndig 
Psykologspesialist Einar Salvesen har vrert 
involvert i en rekke bamevemssaker som 
bade sakkyndig, fagdommer og veileder. 
Han mener at mye av sakkyndighetsar
beid utf0rt av psykologer, er darlig fun
derte beslutninger som rammer de invol
verte hardt. 

Konklusjoner trekkes pa grunnlag 
av antakelser og pa et altfor tynt obser
vasjonsgrunnlag, gode alternative tiltak 
uteblir, og den store ustoppelige kvemen 
- som altfor sjelden lar seg snu- blir satt i 
gang, if0lge Salvesen. 

- Det er et rettssikkerhetsproblem at 
barnevernet star som godt betalende opp
dragsgivere for de sakkyndige psykologene 
som i f0rste omgang skal sikre. at barne
vemets vedtak er fattet pa rett grunnlag, 
fortsetter han. 

Salvesen mener at de sakkyndige for 
ofte har et svakt observasjonsgrunnlag 
a bygge sine konklusjoner pa, samtidig 
som deres definisjonsmakt i rettssalen 
er stor. 

- Dommeren slutter a ut0ve eget godt 
juridisk skj0nn, ogden ene darlig funderte 
beslutningen bygger paden andre. 

Salvesen sier han har meldt fra om sin 
bekymring til Psykologforeningen, men 
vedgar at han ikke har tatt det opp bredt. 

- Jeg burde ha klaget mer. Men ide til
fellene jeg har vrert oppr0rt over, og klaget 
pa, kollegers manglende etikk, har Psyko
logforeningen vrert unnfallende. 

Psykologspesialisten mener Psykolog
foreningen har et ansvar for a sile ut de 
psykologene som ikke driver vitenskape
lig fundert sakkyndighetsarbeid. 

- Jeg har vrert vel dig tydelig i min kri
tikk om dette i media tidligere ogsa. Det 
har forbauset meg at ingen har svart pa 
kritikken. 

- Hva tenker du om det? 
- At jeg har en god sak. Og at den ties 

i hjel. 

Einar Salvesen hadde egentlig sluttet a 
ta oppdrag som sakkyndig. Han mener at 
mye har endret seg siden 90-tallet pa dette 
feltet. Den gang var de profesjonelle par
tene som var involvert i barnevernssake
ne, mye mer opptatt av a samarbeide for 
a finne gode l0sninger. Naser det ut til at 
partene i mye st0rre grad er opptatt av a 
vinne en sak i retten, og frontene er mye 
hardere, mener han. 

Na tar psykologen igjen noen oppdrag 
som sakkyndig. 

- Jeg har ingen 0konorniske motiver 
i dette. Sakkyndigfeltet bekymrer meg. 
Advokater forteller meg at de ikke £inner 
uhildete psykologer. Jeg bar tatt noen opp
drag na av samvittighetsgrunner. 

Sendte klage 
Marius Fynboe sendte 6. august 2010 en 
e-post til generalsekretrer Ole Tunold 
i Psykologforeningen. Der skriver han 
blant annet at han i en lengre periode 
har satt seg inn i virksomheten til sak
kyndige psykologer som opptrer i barne
saker. <<Scm en r0d trad i disse sakene har 
jeg lagt merke til den fullstendige man
glende seri0siteten til disse psykologene», 
skriver han. 

Fynboe legger ved et eksempel, en 
skjermdump som viser at en psykolog ber 
om rad pa Facebook om en sak hun holder 
pa a utrede. Fynboe Sp0r om generalsekre
treren synes at dette er greit? 

Generalsekretreren svarte slik pa e
post n. august: 

Psykologforeningen takker for henvendel

sen din. Vi har tatt opp det aktuelle opp

slaget pll Facebook med vedko=ende psy

kolog. 

Temasak: A klage pa psykologer 

SAKKYNDIG: Psykologspesialist Einar 
Salvesen mener Psykologforeningen har 
et ansvar for a sile ut de psykologene 
som ikke driver vitenskapelig fundert 
sakkyndighetsarbeid. Foto: Columbus 
Consulting 

Oppslaget er slettet, og vi er glad for at 

vi pll denne mllten er bl itt oppmerksom pll 
hvor ubeskyttet de sosiale mediene fak

tisk er. 

29. august 2010 sender Fynboe en ny e-post, 
der han takker for svaret, men undres over 
flere ting, og mener blant an net at general
sekretreren gir de sosiale mediene skylden 
for at et av medlemmene gj0r dumme ting. 
Fynboe avslutter henvendelsen sin med a 
skrive at han bar diskutert med blant an
net advokater og journalister om det er 
rett a bringe sa ken fram i mediene, «for a 
kaste lys over en bransje som kort sagt er 
svrert tvilsom». 

Den r. september svarer generalsekre
treren igjen. Han skriver at Psykologfo
reningen har tatt tak i og jobber videre 
med problemstillingen. Han informerer 
ogsa om hvordan Fynboe kan ga fram 

- Jeg burde ha klaget mer. Men i de tilfellene jeg har vc:ert 
oppr0rt over, og klaget pa, kollegers manglende etikk, har 

Psykologforeningen vc:ert unnfallende 

Einar Salvesen, psykotogspesialist 
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- Fagetisk rad har ikke noen reelle straffereaksjoner 
a komme med mot en psykolog som bryter god 
psykologskikk eller andre regler 

Marius Fynboe, sendte k/age til Psykologforeningen 

STAR FOR SVARET: Generalsekretreren ville ikke svart annerledes i dag pa klage han 
fikk pfl e-post i 2010. Foto:.Arne Olav L. Hageberg 

hvis han vii sende en formell klage, og 
legger ved link til Psykologforeningens 
nettsted om klager. Han avslutter med 
~ skrive at cEnhver som har innsigelser 
mot v~re medlemmers virke, kan klage 
t il Fagetisk did•. 

Stor mediasak 
1 januar 2on skriver Aftenposten om psy
kologens aktivitet p~ Facebook. Psykolo
gen sa da dette ti l avisen: 

- Oisse tingene skulle aldri ha vrert 
skrevet, og det er jeg veldig lei for. I sene 
kvelder p~ Face book og etterf0lgende his
sige ordskifter har f0lelsene tatt over
h~nd. Da har min manglende erfaring 
med sosiale medier blit t ~penbar. Jeg bar 
senere gjort mitt beste for ~ fa in nlegg 
slettet . Dette er n~ fern m~neder siden. 
Etter dette har jeg lrert og er blitt svrert 
forsiktig. 

Psykologen 0nsker ikke ~ kommentere 
denne saken i Tidsskriftet. 

- Burde ordnet opp selv 
Hva tenker han som sendte klagen t il Psy
kologforeningens generalsekretrer, om sa
ken idag? 

- Svaret jeg fikk fra Psykologforeningen 
er svada. Og jeg sclr ved at han skylder p~ 
mediet, nM deter ett av hans medlemmer 
som har tabbet seg ut. Etter denne opple
velsen tenker jeg at det ~ vrere medlem av 
Psykologforeningen, ikke n0dvendigvis er 
noe ckvalitetsstempeh for en psykolog a 
ha p~ brevpapiret sitt. 

- Gikk du videre med klagen? 
- Dette er noe Psykologforeningen 

burde ha h~ndtert selv, sier Marius Fyn
boe, som ikke sa noen grunn til ~ klage til 
Fagetisk r~d, fordi han mener radet ikke 
har noen reelle straffereaksjoner ~ komme 
med mot en psykolog som bryter god psy
kologskikk eller andre regler. 

- Helsetilsynet og rettsapparatet er fak
tisk de eneste som kan ta autorisasjonen 
fra helsepersonell. 

Magasinet 

Star for svaret 
Generalsekretreren i Psykologforeningen 
ville ikke svart noe annerledes i dag p~ 
e-posten fra Ma.rius Fynboe. 

-Jeg st~r for svaret jeg ga den gang, sier 
OleTunold. 

- Forstar du at det kan se ut som om du 
skylder pa Facebook? 

- Nei, det forstar jeg ikke. 
- Du svarer ogsa at «enhver som har innsi-

gelser mot vare medlernmers virke, kan klage 
til Fagetisk rad». Men er der sa enkelt? Fage
tisk r&d behandler jo ikke klager i saker der 
klageren ikke har en relasjon til psykologen? 

- Her vii jeg vise til reglementet, der 
det st~r at cEnhver person, gruppe av perso
ner eller organisasjon som psykologen har et 
profesjonelt forhold til, kan klage. Klage kan 
ogsd den som mener at psykologen i annen 
sammenheng opptrer i strid med god psyko
logskikk.» 

Gisken Holst, Ieder i Fagetisk r~d, kom
menterer p~ generelt grunnlag slik: 

- Fagetisk r~d kan selv opprette klage
sak, noe som ogs~ er blitt diskutert i r~det i 
noen tilfeller. Det kan tenkes at ddet bur
de gj0re dette oftere. 

Et sentralt element i r~dets vurdering 
vii vrere ~ ta utga.ngspunkt i psykologens 
refleksjoner rundt, og valg av, handlingsal
temativ n~r han eller hun st~r overfor et 
vanskelig dilemma, understreker Holst, 
og sier at det i enkelte situasjoner ikke er 
opplagt hva som er en rett eller feil m~te 
~handle p~. 

-Men vi forventer at psykologen tar a.n
svar for sitt handlingsvalg, og utviser evne 
t il etisk refleksjon nM han eller bun be
grunner sitt valg. 

Det er uansett viktig at den som kla
ger, blir h0rt og ivaretatt p~ en seri0S mate, 
noe Fagetisk dd if0lge Gisken Holst leg
ger mye arbeid ned i ~ f~ t il, enten man f~r 
medhold eller ikke. 

Til bake til br0drene p~ hotellet, som er be
kymret for at faren deres er utsatt for en 
inkompetent psykolog. 
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- Det er ingen vits i a bruke tid pa a 
klage til Psykologforeningen. Vi vil hel
ler vurdere Helsetilsynet, sier de. 

I ar er det rekordmange som klager pa 
psykologer til Psykologforeningen. Hvis 
aile som mener de har grunn til det1 hadde 
klaget, hadde tallene vaert verre. 

TIPS? REAKSJONER? 

oystein@psykologtidsskriftet.no 

F0lg Tidsskrift 
for Norsk 

Psykologforening pa 

facebook. 

Sverst i bunken 

Vi har spurt Henning Mohaupt, 
psykolog ved Alternativ til Void (ATV), 
om litteratur og lesevaner. 

Hva ligger 0verst i bunken 
av faglitteratur akkurat na? 
• - Deter en ny rapport fra Nasjonalt 
kunnskapssenter om void og trauma
tisk stress, Kjennetegn ved menn som har 
opps0kt Alternativ til Vold (ATV) for 
vold i mere relasjoner av Askeland, L0mo, 
Strandmoen, Heir & Tjersland. Studien 
finner tydelig sarnmenheng mellom h0y 
forekomst av traumer i livsl0psperspektiv, 
psykiske lidelser og voldsut0velse i naere 
relasjoner. Viktig lesing for oss som job
ber med familievold, men ogsa for alle 
som er interessert i menns psykologi. 

• Hva Ieser du mest, artikler eller b0ker? 
- Artikler. Jeg har i 1\r jobbet med a !age 
en oversikt over far- bam-relasjoner hos 
menn som har ut0vd void i familien, og 
som har et problematisk forhold til alkohol 
eller rusmidler. Da ble det en del artikler. 

• Abonner er du pa noe tidsskrift? 
- Det er jo Tidsskriftet, og Morgenbladet. 

• Er det noe du kaster deg over med det 
sarnme det kommer inn d era? - Barna 
mine. Og en bok, hvis den kommer i pes
ten, uansett sjanger. Deter g0y nar b0ke
ne «kommer inn d0ra)), da virker de fak
tisk noe mer utalmodige pa a bli lest enn 
nar jeg kj0per dem i butikken. 

• En spesielt god bok/ artikkel du har lest 
det siste aret?- Barn som lever med vold 
i familien redigert av Hjeltne og Steins
vag, fra 20II. En viktig, klinisk anvende
lig og faglig mangesidig bok med bidrag 
fra kyndige fagpersoner om et tema som 
lenge har v;;ert fors0mt. 

• Hva Ieser du av skj0nnlitteratur? - Mye, 
og alt mulig. Moderne fiksjon som Siri 
Hustvedt, Anna Gavalda, Michael Ondaa
tje, John Berger. Noen ganger Ieser jeg sam
me bok som s0nnen min pa u - Toby Lol-

ness og treets hemmeligheter av Timothee de 
Fombelle matte vi slass !itt om. Jeg tenker at 
lesing som opplevelse er avhengig bade av 
boken og omstendighetene rundt lesingen 

- og at lesing er best nar den deles. Jeg Ieser 
nesten ikke noe som jeg ikke har fatt fra 
noen andre - med deres tanker rundt be
ken: Deter annerledes a lese med andres og 
eget blikk samtidig. Aha en leseopplevelse 
bareformegselv er like liteg0y soma vaere 
helt alene pa en teaterforestilling, synes jeg. 

• Hva med poesi?- Ja, i perioder. Jeg opp
lever at poesi krever en t ilstedev;;erelse 
som hverdagen ikke all tid t illater. Derfor 
er den sa viktig, mener jeg. Jeg har en po
esikalender pa kontoret, den fungerer !itt 
som anker for min mentale tilstedev;;erel
se. Hvis jeg har roen til a lese dagens dikt 
slik at jeg klarer a lytte til det, da er det 
et godt tegn ( og ofte mandag etter ferie). 

• Boka du aldri vii glemme? -Deter Mic
hael Ondaatjes The English Patient og Di
visadero. Begge b0kene rammer mange 
fortellinger pa en gang. Jeg Ieser dem som 
refleksjoner over menneskets behov og 
frykt for a knytte seg til andre, og over var 
evne til a skape og 0delegge. At mennesket 
har et fantast isk intellekt, og sarntidig er 
et dyr og prisgitt f0lelse og impuls. Begge 
b0kene klarer a tematisere dette i en form 
som er spennende og ikke rninst vakker. 
Jeg kan frerndeles av og til lure pa om jeg 
har v;;ert pa ferie en gang i den utbombede 
renessansevillaen i Toscana, sarnmen med 
de fire karakterene fra The English Patient ... 

• Du kan velge en bok til juleferien. Hva 
bli r det? - Sn0 av Orban Pamuk. Noen 
b0ker rna leses i rett arstid, og dette er en 
vinterbok. 

Nina Strand 
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